

بِسْمِ اللَّهِ الرَّحْمَنِ الرَّحِيمِ

الحمد لله رب العالمين والصلاة والسلام على سيدنا محمد وعلى آله وصحبه أجمعين، وبعد،،،

**Mashreq Al Islami**

**Internal Shari'ah Supervision Committee Resolution**

**Product:** Islamic Guarantee (Kafalah)

**New Ref:** CR-T-K-10-91

**Business Segment:** Trade

The Internal Shari'ah Supervision Committee (ISSC) of Mashreq Al Islami convened on the 23<sup>rd</sup> of February of 2020 in Dubai, UAE and issued the revised Fatwa on the *Islamic Guarantee* product.

This product is based on the Shari'ah compliant concept of Kafalah whereby Mashreq Al Islami takes the responsibility of payment, on behalf of the Customer, to the beneficiary upon demand. There can be various types of guarantees for the benefit of the beneficiary, however, the underlying Shari'ah concept remains the same. Mashreq Al Islami levies charges considering expected work involved (maintaining records and accounts, executing documents, monitoring and routing of funds, etc.) associated with value and nature of the guarantee to be issued.

The ISSC has approved the Product, subject to strict Shari'ah Compliance, with the following documents:

1. Terms and Condition of Letter of Guarantee (Kafalah)
2. Application and Agreement for Standby Letter of Credit (if applicable)
3. Islamic Facility Agreement (if applicable)

This Fatwa supersedes the Fatwa # 10 issued in November 2006.

May Allah the Almighty guide us to what pleases Him and send blessings upon Muhammad the best of His creation, his family and his companions.



Sheikh Dr. Nizam Yaqoobi  
Member



Sheikh Dr. Mohammed Ali Elgari  
Member



Sheikh Abdullah Al Manee'  
Chairman

**Islamic Banking Division of Mashreqbank PSC**

Head Office: Post Box 1250, Dubai, UAE

Telephone 04-424 4411 Facsimile 04-424 7397

[www.mashreqislami.com](http://www.mashreqislami.com)

**قسم الخدمات المصرفية الإسلامية في بنك المشرق ش.م.خ**

المكتب الرئيسي: صندوق البريد ١٢٥٠، دبي، إ.ع.م.

الهاتف ٤٤١١ ٤٢٤ - ٠٤ الفاكس ٧٣٩٧ ٤٢٤ - ٠٤

[www.mashreqislami.com](http://www.mashreqislami.com)

بسم الله الرحمن الرحيم

الحمد لله رب العالمين والصلاة والسلام على سيدنا محمد وعلى آله وصحبه أجمعين، وبعد

المشرق الإسلامي

قرار لجنة الرقابة الشرعية الداخلية

فئة الأعمال: التجارة

الفتوى رقم: CR-T-K-10-91

المنتج: الضمان الإسلامي (الكفالة)

اجتمعت لجنة الرقابة الشرعية الداخلية في المشرق الإسلامي بتاريخ 23 فبراير 2020 في دبي، الإمارات العربية المتحدة، وأصدرت الفتوى المعدلة بشأن منتج الضمان الإسلامي.

يقوم هذا المنتج على مفهوم الكفالة المتوافق مع الشريعة حيث يتولى المشرق الإسلامي مسؤولية الدفع نيابة عن العميل إلى المستفيد عند الطلب. قد يكون هناك أنواع مختلفة من الضمانات الصادرة لصالح المستفيد، ومع ذلك، يبقى المفهوم الشرعي الأساسي كما هو. ويفرض المشرق الإسلامي رسوماً مقابل العمل المتوقع المطلوب (الاحتفاظ بالسجلات والحسابات، وتنفيذ المستندات، ومراقبة الأموال وتوجيهها، وما إلى ذلك) المرتبط بقيمة وطبيعة الضمان الذي سيتم إصداره.

وافقت لجنة الرقابة الشرعية الداخلية على المنتج، بشرط الامتثال التام للشريعة، مع المستندات التالية:

1. شروط وأحكام خطاب الضمان (الكفالة)
2. الطلب والاتفاقية للحصول على خطاب الاعتماد الاحتياطي (إن وجد)
3. اتفاقية التسهيلات الإسلامية (إن وجدت)

تحل هذه الفتوى محل الفتوى رقم 10 الصادرة في نوفمبر 2006.

وفقنا الله لما يرضيه، وصلى الله على محمد خير خلقه، وعلى آله وصحبه.

الشيخ الفاضل الدكتور محمد القري  
العضو

الشيخ الفاضل الدكتور نظام يعقوبي  
العضو

الشيخ الفاضل عبد الله بن سليمان المنيع  
الرئيس